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هر از چندگاهي خبري از تخريب و نگهداشت نامناسب يك خانه يا بناي 
تاريخي در تهران بر سر زبان ها مي افتد و چند روزي سرتيتر رسانه هاي حوزه 
شهري و ميراثي مي شود و بعد از مدتي هم كه كاركرد رسانه اي اش را از دست 
داد، به فراموشي سپرده مي شود.  اگر وسعت مرور اخبار مرتبط با تخريب 
بناهاي تاريخ��ي را به دو دهه اخير محدود كنيم، بيش��ترين آثار تاريخي 
تخريب شده در اين بازه زماني، بناهايي هستند كه مالك خصوصي داشته يا 
بناي تاريخي است كه به فهرست ميراث ملي راه پيدا نكرده است.  در كنار آن 
بناهايي كه مالك شخصي به جانشان مي  افتند، خوشبختانه برخي بناها كه 
داراي ارزش ميراثي براي آنها تعريف مي شود، از سوي شهرداري خريداري 

شده است، تا با تعريف كاربري فرهنگي به حيات خود ادامه دهند. 
 نجاتجان88خانهپایتخت

آنچنان كه از سوي حميدرضا حاجوي، سرپرست معاونت بافت و بناهاي 
تاريخي شهر تهران در گفت و گو با »جوان« اعلام شده است، چيزي حدود 
88 خانه در حال حاضر در ليست خانه ها و بناهاي تاريخي قرار مي  گيرند كه 

از سوي مديريت شهری تهران از ابتدا تاكنون خريداري شده است. 
نجات جان اين 88 خانه از دس��ت ورثه و تملك آن به خودي خود جاي 
تقدير دارد، چراكه اين بناهاي تاريخي بعد از بازتعريف هويتي و بازپيرايي به 
شهر بازمي گردند.   اما گاهي كج سليقگي ها، بلاي جان اين بناهاي تاريخي 

مي  شود كه از شر تخريب كامل در امان مانده اند. 
محمدحسين حسن نيا، كارشناس ميراث فرهنگي معتقد است كه اين 
مسئله به دليل نبود يك مديريت واحد است نه كم كاري يك نهاد مشخص! 
سرپرست معاونت بافت و بناهاي تاريخي شهر تهران با تأكيد بر اينكه به 
دليل نبود يك مرجع واحد، شاهد رفتارهاي سليقه اي و گاهي خطاهايي 
درباره رسيدگي به بناهاي تاريخي هس��تيم، از ابلاغ دستورالعمل صدور 
پروانه مرمت، احيا، بهره برداري از بناهاي تاريخي و ارزشمند شهر تهران به 

مناطق بيست و دو گانه خبر داد. 
 ش�هرداريته�ران88پ�لاكتاریخ�يوفرهنگ�يتملك

كردهاست
سرپرست معاونت بافت و بناهاي تاريخي شهر تهران با تأكيد بر اينكه 88 
پلاك قديمي، تاريخي و فرهنگي كه به دليل واجد شرايط ميراثي بودن يا 
ثبت ملي شدن از سوي شهرداري خريداري شده است، نياز به تصميم گيري 
واحد و تخصصي دارد، گفت: براساس اين ابلاغيه جديد هرگونه تصرف، 
تغيير كاربري و سياستگذاري درباره خانه ها و بناهاي تاريخي تحت نظارت 
شهر تهران با نظارت معاون شهرس��ازي و دو عضو از كميسيون معماري 

شهرسازي و اجتماعي شوراي شهر صورت مي گيرد. 
وي ادامه داد: در واقع يك كارگروه خاص براي رس��يدگي به تمام مسائل 
املاك تاريخي داير خواهد شد و همه اركان زيرمجموعه شهرداري ملزم 
مي شوند تا قبل از هرگونه تصميم گيري و اقدام درباره بناي تاريخي آن را 

منوط به نظر اين كارگروه كنند. 
 مرمتوبهسازيبناهايتاریخيوارزشمندمشمولبستههاي

تشویقيشد
حامد سليمي، مدير كل معماري و ساختمان شهرداري تهران با بيان اينكه 
هدف از اجراي اين دستورالعمل، تسهيل و تسريع در نوسازي، بهسازي، 
مرمت و بهره  برداري از بناهاي تاريخي و ارزشمند شهر تهران است، تصريح 
كرد: در اين نوع پروانه، املاك واجد ارزش ك��ه تأييدات اداره كل ميراث 
فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي استان تهران را اخذ كرده اند، مشمول 
دريافت بس��ته هاي تش��ويقي متنوع از جمله معافيت از كليه هزينه ها و 
عوارض مربوط به تغيير كاربري پهنه و كاربرد بنا، مرمت و بازسازي و ديگر 
عوارض مندرج در پروانه هاي س��اختماني و عوارض استفاده هاي موقت 
در شهر تهران مي ش��وند.  وي ادامه داد: همچنين اين املاك در صورت 
درخواس��ت الحاقات جديد مي توانند تا حداكثر 20 درصد از مس��احت 
اعياني موجود و تا س��قف 200 مترمربع و نيز عدم تعهد تأمين پاركينگ 
بهره مند شوند.  سليمي افزود: مديريت شهري از تمام ظرفيت هاي موجود 
در مسير حفاظت و صيانت از بناهاي تاريخي و واجد ارزش استفاده خواهد 
كرد و اميد است با تشكيل كميته سياستگذاري تملك و بهره برداري ذيل 
مصوبه مذكور، شاهد اتفاقات خوبي در حوزه حفاظت از بناهاي تاريخي و 

واجد ارزش شهر باشيم. 
 افزایشبودجهمرمتواحيايخانههايتاریخي

به گفته احمد علوي، عضو شوراي شهر تهران، در سال هاي اخير بودجه 
مرمت و احياي خانه هاي تاريخي در اختيار شهرداري افزايش يافته است 
و براي برخي از اين خانه ها به  صورت مستقيم اعتبار در نظر گرفته  و براي 
گروهي ديگر به صورت يكجا اعتباري حدود 400 ميليارد تومان اختصاص 

داده شده است كه بايد براي مرمت شان تصميم گيري شود. 
بنابر اعلام نظر رئيس كميته گردشگري شوراي شهر تهران، از سال 1400 
تا امروز همه اعتبارات اين حوزه افزايشي بوده است و براي همه خانه هايي كه 

گزارش رسيده نيازمند اعتبارند، بودجه اي در نظر گرفته شده است. 

سميرا خباز
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نخبگانراباهزارانزحمت،پيداوبرایش�انوقت
وهزینهصرفميكنيم،چندس�الب�اآنهاهمراه
ميشویمتااستعدادهایشانبهبهترینشكلممكن
شكوفاشود،همينطوربهمس�يرادامهميدهيمو
پيشميرویمتااینكهیكمرتب�هترسونااميدي
دردلبرخيازآنهارخنهميكند،آنوقتاستكه
دیگرنميتوانندآیندهخوبيرابرايخودترس�يم
كنندودربرزخيعجيبميمانند.بههميندليل
یادرادامهمس�يربيانگيزهميشوندونميتوانند
ادامهدهند،یااینكهتصميمبهمهاجرتميگيرند!
چندینارگانونه�اددرزمينهحف�ظونگهداري
نخبگانفعاليتميكنندتابلك�هبتوانندظرفيت
آنهارادركش�ورمورداس�تفادهقراردهند،یكي
ازایننهاده�اكهنخب�گانراازدورهدانشآموزي
همراهيميكند،باشگاهدانشپژوهانجواناست.
باشگاهيكهازدهه7۰بهمحليبرايپشتيبانياز
دانشآموزاننخبهتبدیلشدهتاضمنحمایتاز
آنها،نقشهراهوآیندهروش�نيرابرایشانترسيم
كند.»جوان«دررابطهباشرایطحمایتوماندگاري
ازایننخبگاندركشورباسيدرضاحسيني،رئيس
باش�گاهدانشپژوهانجوانگفتوگوكردهاست.

تعداددانشآموزانالمپياديچقدربودهو
درحالحاضرچقدرهست؟

تعداد شركت كننده مرحله اوليه المپياد علمي در سال 
1401 حدود 112 هزار نفر بود كه نسبت به سال قبل، 
رشد جدي داشت. سال 1402 اين تعداد به 76 هزار نفر 

رسيد و تعداد مخاطبان ريزش زيادي داشت. 
دليلكاهشمخاطبانالمپياديچيست؟

دليل كاهش مخاطبان المپيادي، تأثير نمرات امتحانات 
نهايي براي ورود به دانش��گاه اس��ت. وقتي دانش آموز 
نگران اف��ت نمره خود در س��ه س��ال تحصيلي دهم، 
يازدهم و دوازدهم باش��د، فعاليت هاي ف��وق برنامه، 
پرورش��ي و تربيتي او نيز تحت تأثير قرار مي گيرد. در 
چنين ش��رايطي »المپياد« نيز از آثار منفي اين طرح 
در امان نمانده و با ريزش جدي و چش��مگير مخاطب 

مواجه شده است. 
همانطور كه مي دانيد نمرات امتحانات نهايي سرنوشت 
دانش آموزان را براي ورود به دانشگاه   تعيين مي كند و  
غول كنكوري كه در س��ال دوازدهم وجود داشت در 
سه سال مختلف تحصيلي پخش شده است، بنابراين 
نخبگان فرصت��ي براي پژوهش و ش��ركت در المپياد 
نخواهند داش��ت. به قول يكي از نخبه ه��ا، امتحانات 
نهايي به ميدان نبردي براي كسب نمرات برتر تبديل 
شده است! در چنين شرايطي دانش آموزان درگير كسب 
نمره بالا هستند و اين باعث مي شود مخاطبان المپياد 
كه معمولاً از پايه نهم ش��روع به مطالع��ات المپيادي 
مي كنند در ميان دو راهي تلاش براي »كسب نمرات 
بالا در امتحانات نهايي« يا »مطالعات المپيادي« قرار 

بگيرند و يكي را انتخاب كنند. 

نكته ديگر اينكه مخاطبان المپيادي ثمره تلاش هايشان 
را اوايل پايه دوازدهم مي بينند اينكه آيا مدال المپياد 
را كسب مي كنند يا نه و از اين طريق از آزمون ورود به 
دانشگاه معاف شوند. در واقع آن دانش آموز پايه دهم 
و يازدهمي كه درگير المپياد است،  هيچ اطميناني از 
اينكه مي تواند م��دال طلا را در پايه دوازدهم كس��ب 
مي كند يا نه، ندارد. بنابراين ممكن است او، كلًا المپياد 
را رها كند و برود تا دروس مدرسه را بخواند. شايد هم 
عكس اين كار را انجام دهد، يعني تمركزش را از دروس 
مدرس��ه كم كند و به المپياد بيايد و با اين ريسك كه 
ش��ايد نتواند در پايه دوازدهم مدال بگيرد، المپياد را 
پيش ببرد، كه در ه��ر دو صورت، ط��رح تأثير قطعي 
نمرات امتحانات نهاي��ي، نتايج المپي��اد جهاني ما را 

تحت تأثير قرار مي دهد. 
بدون شك تعداد المپيادي ها بسيار اهميت دارد، چراكه 
ما سالانه به واس��طه حضور و مدال آوري دانش آموزان 
در المپيادهاي علمي دنيا، ارزيابي مي ش��ويم. س��ال 
1401 نيز مقام معظم رهبري در يكي از ديدارهايي كه 
با نخبگان داشتند به اهميت شركت دانش آموزان در 

مرحله اول المپياد علمي تأكيد كردند. 
بهنظرشماچگونهميتوانشرایطرابراي
جذبمخاطبانالمپياديهمواركرد؟آیا

دراینرابطهاقدامينيزانجامدادهاید؟
نخبگان و اعضاي باشگاه دانش پژوهان جوان، طرحي را 
تحت عنوان ساماندهي المپياد به شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي داده و در اين طرح،  خواسته تا پس از 30 سال، 

امتي��ازات المپيادي ها به روز ش��ود و تغييراتي در آن 
صورت بگيرد. اميدواريم كه با اين طرح موافقت شود 
و مسئولان تصميم گيرنده طي س��از و كاري مناسب، 

امتيازاتي را براي المپيادي ها درنظر بگيرند. 
پسازپای�انالمپيادهايعلم�ي۲۰۲۴و
كس�بمقامس�ومدنيابعدازكشورهاي
امریكاوچين،چهتغيي�ريدرروندكارو

روحيهتيمایجادشدهاست؟
كس��ب چنين رتبه اي ارزش��مند و درخش��ان بوده و 
باعث غرور، عزت نفس و اعتماد به نفس ملي بين هم 
المپيادي ها و هم جامعه دانش آموزي ما ش��د. بچه ها 
ديدند در كنار دو كشور برتر دنيا قرار گرفتند و به اين 
نتيجه رس��يدند كه نسبت به بس��ياري از كشورهايي 

كه ادعا مي كنند توانايي ويژه دارند، برتر هس��تند. 
اين موضوع، يك اعتم��اد جدي در فضاي 
نخبگان ايجاد كرده، اينكه هيچ چيزي از 

بهترين كشورهاي دنيا كم ندارند. 
چهاقداماتيبای�ددرجهت
حفظمقامسوموحتيكسب
مقاماولودومدرالمپياد

بعديانجامش�ود؟
چ�هس�ازمانهاو
نهادهایيدراین
زمينهميتوانند

كمككنند؟
حفظ اين نتيجه خيلي 

مهم اس��ت، اين قله اي اس��ت كه نبايد آن را از دست 
بدهيم. بايد تم��ام تلاش��مان را به كار بگيري��م تا در 
سال هاي آينده به س��مت بالاتر حركت كنيم. يكي از 
مهم ترين اقداماتي كه در اين زمينه بايد انجام شود، اين 
است كه سازوكار درستي براي تأثير نمرات امتحانات 
نهايي تعيين شود. در غير اين صورت، ممكن است اين 
طرح اجرا شده، ما را به سمت دره ببرد. مسئله بعدي، 
حمايت جدي از دانش پژوهان است تا آنها ترغيب شوند 
در اين مسير با انگيزه و سرعت بيشتري حركت كنند. 
باشگاه دانش پژوهان به عنوان متولي برگزاري المپيادها، 
جديدالتأسيس است و نياز است تا مورد حمايت قرار 
بگيرد. البته ناگفته نماند كه حمايت وزارت آموزش و 
پرورش از اين باشگاه بسيار پررنگ بوده است، به ويژه 
ش��خص وزير كه حامي باشگاه هس��تند، اما در ادامه 
بايد نهادهاي نخبگاني مثل بنياد ملي نخبگان، 
وزارت علوم، وزارت بهداش��ت و شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي، تعاملشان را با باشگاه بيشتر 
كنند. بدون شك اعضاي باشگاه دانش پژوهان 
جوان ب��ا چالش هايي مواجه هس��تند كه اگر 
دستگاه ها و سازمان هاي مطرح شده پاي 
حرف هاي آنها بنشينند مي توانند 
قدم مثبتي در جه��ت رفع اين 

چالش ها بردارند. 
از طرفي بايد زمينه هايي براي 
حمايت از فارغ التحصيلاني 
كه قبلًا مدال گرفتند، فراهم 

ش��ود تا آنها بيايند و به ما كمك كنند، مثلًا به عنوان 
مدرس، مصحح و طراح سؤالات حضور داشته باشند و 
تبديل به الگوي مناسبي براي بچه هاي باشگاه شوند. 

همچنين تعاملات بين المللي براي ما بس��يار اهميت 
دارد. نياز است  بچه ها اردوهاي آمادگي بروند و دوره هاي 
مشترك با كشورهاي ديگر ببينند تا وقتي وارد المپياد 

جهاني مي شوند تحت تأثير جو و فضا قرار نگيرند. 
وبعدازم�دالآوريالمپياديهاچهباید

كرد؟
يكي از مهم ترين وظايف باشگاه دانش پژوهان جوان 
مربوط به بعد از مدال آوري بچه ها مي شود. يك فرقي 
كه مدال آوران المپيادي و المپيكي با يكديگر دارند، 
اين اس��ت كه مدال آور المپيكي، مدال را مي گيرد و 
آن اثباتي بر موفقيتش در دوران ورزشش مي شود، 
اما مدال آور المپيادي بعد از كسب مدال بايد كارش 
را آغاز كند. يعني اين دانش آموز تازه اثبات كرده كه 
توانايي جدي دارد. پس اتفاقي ك��ه بايد بيفتد، اين 
است كه به دوران بعد از مدال آوري بچه هاي المپياد 
فكر ش��ود، بايد تلاش كنيم  اين عِرقي كه در بچه ها 
نسبت به باشگاه دانش پژوهان جوان به وجود آمده 
و مايل هستند به كشور كمك كنند، به نحو احسن 
و در جهات درستي به كار گرفته شود. اين مسئله به 
حمايت جدي از سمت هاي مختلفي نياز دارد، مثل 
س��ازمان برنامه و بودجه، معاون��ت علمي و فناوري 
دانش بنيان، وزارت علوم، وزارت بهداشت و همچنين 
وزارت صنعت كه بايد پاي كار بيايند و فضايي را براي 
م��دال آوران المپيادي ايجاد كنند تا آنها در كش��ور 
ماندگار ش��وند. مبادا اين بچه ها كه كش��ف شده اند 
و توانمندي هايش��ان را ثابت كرده ان��د، به راحتي از 

دست بدهيم. 
بهنظرش�ماچهعوامليس�ببمهاجرت

دانشآموزاننخبهميشود؟
عوامل مختلفي دست به دس��ت هم مي دهند تا يك 
دانش آموز نخبه تصميم به مهاجرت بگيرد. به نظر من 
دانش  آموز نخبه را بايد از ن��گاه خودش نگاه كرد، مثلًا 
برخي از آنها مي گويند كه احساس اثرگذاري نمي كنند، 
از طرفي اين بچه ها مي خواهند از شأن و منزلت خوبي 

در جامعه برخوردار شوند. 
هر چن��د در تلاش��يم  در ح��وزه بچه هاي م��دال آور 
المپيادي، آمار مهاج��رت را ب��ه حداقل ترين حالت 
ممكن برس��انيم، اما برخي راهكار ها از عهده ما خارج 
اس��ت. يكي از نگراني هاي دانش آموزان نخبه، آينده 
شغلي ش��ان پس از مدال آوري است. آنها مي خواهند 
شغلي با حداقل هاي متناسب با فضاي نخبگان داشته 
باش��ند، يعني درآمدي خوب، هم��راه تكريم و حس 
نقش آفريني. به همين دليل بس��ياري از دولتمردان 
را به باش��گاه دانش پژوهان دعوت كردي��م و آنها در 
ديدار هاي متعددي كه با اعضاي باش��گاه داشتند به 
نخبگان كش��ور اين اطمينان را دادند كه زحماتشان 

مورد حمايت قرار مي گيرد. 
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تجويز منطقي دارو  سرفصل درسی پزشكان می شود 
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نسخه هاي پر و پيمان پزشكان و چندين قلم دارويي 
كه براي يك سرماخوردگي س��اده  كه با يكي، دو روز 
استراحت برطرف مي شود، آنچنان چالش برانگيز است 
كه موجب شده كشورمان به بد مصرفي دارو دچار شود 
و حتي با مشكلاتي همچون مقاومت ميكروبي مواجه 
شويم. حالا قرار است نس��خه اين نسخه نويسي هاي 
غير منطقي پيچيده شود. در همين راستا هم شوراي 
عالي برنامه ريزي علوم پزشكي در نود و سومين جلسه 
خود مورخ 2 مرداد 1403 موضوع درس نسخه نويسي 
و تجويز منطق��ي داروی دانش��جويان دوره دكتري 
عمومي پزشكي را به دانشگاه هاي علوم پزشكي جهت 

اجرا ابلاغ كرد. 
 آموزشتجویزمنطقيبهپزشكان

بر اساس مصوبه شوراي عالي برنامه ريزي علوم پزشكي 
درس نسخه نويسي و تجويز منطقي دارو دانشجويان 
دوره دكتري عمومي پزشكي را به دانشگاه هاي علوم 

پزشكي ابلاغ شده تا با كنترل نسخه پزشكان و تجويز 
منطقي دارو بت��وان مصرف آن را ه��م منطقي كرد. 
در اين مصوبه آمده اس��ت: »نحوه ارائه واحد درس��ي 
نسخه نويس��ي و تجويز منطقي داروی دانش��جويان 
دوره دكتري عمومي پزش��كي در جلسه ۹3 شوراي 
عالي برنامه ريزي علوم پزش��كي مطرح و مقرر ش��د 
كماكان به صورت درس انتخابي اختصاصي ارائه شود 
و آن دسته از دانشجويان كه اين درس را نگذرانده اند، 
ملزم هستند در كارگاه آموزشي مربوطه شركت كنند و 
جهت فراغت از تحصيل اين گروه از دانشجويان گواهي 

گذراندن اين كارگاه الزامي است.«
 اهميتتجویزومصرفمنطقيدارو

مديريت صحيح مص��رف دارو و بايده��ا و نبايدهاي 
مصرف آنها بسيار مهم و ضروري است و غفلت در اين 
زمينه مي تواند مشكلات عديده و هزينه هاي سنگيني 

را به دنبال داشته باشد. 
سيدحيدر محمدي، رئيس سازمان غذا و دارو ضمن 
اش��اره به چالش هاي اصلي تجويز و مصرف منطقي 
دارو  در اي��ران، بر لزوم منطقي س��ازي مصرف دارو و 
ارتقاي فرهنگ مصرف آن در جامعه تأكيد مي كند و 
مي گويد:   » تجويز و مصرف منطقي دارو از موضوعات 
حائز اهميت در نظام س��لامت به حس��اب مي آيد، از 
اين رو ضرورت دارد كه از جهات مختلف مورد توجه و 

ارزيابي قرار گيرد.«
طبق توضيحات وي ميانگين تجويز اقلام دارويي در 
نسخه ها بر اساس اعلام سازمان بهداشت جهاني حدود 
2 تا 2/5 قلم دارو بايد باشد، در كشور ما اين تعداد بعد 

از شيوع بيماري كرونا به 3/6 قلم دارو رسيده است. 
به گفته رئيس س��ازمان غذا و دارو مصرف خودسرانه 
دارو در كشور بالاست و بيماران يا همراهانشان با اصرار 
فراوان خواهان نوش��تن دارو در نسخه يا خريد بدون 
نسخه از داروخانه دارند و داروهاي آنتي بيوتيك و در 
بين آنها آموكسي سيلين، دومين دارو از نظر مصرف 
عددي در كش��ور اس��ت كه منطقي نيس��ت و باعث 

مقاومت ميكروبي بدن مي شود. 
تا اينجاي كار و بنا بر اظهارات رئيس س��ازمان غذا و 
دارو مي توان فهميد چالش اصلي ما تجويز غيرمنطقي 
داروهاست و مديريت تجويز دارو از مطب ها و نسخه 
پزشكان آغاز مي ش��ود. حالا به سراغ پرسش نخست 
برويم و ببينيم آيا واقعاً ميزان مصرف دارو در كش��ور 

ما بالاست؟
 سرانهپایينمصرفدارودرایران

س��عيد كريمي، معاون درمان وزارت بهداش��ت با رد 
ادعاي مصرف بالاي دارو در كشور به موضوع مصرف 
منطقي دارو و آنتي بيوتيك اشاره مي كند و مي گويد: 
» گفته مي شود در كشور ميزان مصرف دارو بالاست، 
در حالي كه اين موضوع درست نيست. سرانه مصرف 
دارو در ايران كمتر از 60 دلار اس��ت در حالي كه در 
اكثر كش��ورها 500 دلار اس��ت و اين به دليل قيمت 

ارزان دارو نيست.«
از نگاه معاون درمان مس��ئله اين اس��ت كه يك سوم 

مردم داروهاي اساس��ي خ��ود را درس��ت و به موقع 
اس��تفاده نمي كنند. به عنوان مثال در بيماران داراي 
فشار خون بالا و ديابت دارو درست و به ميزان تجويز 
شده مصرف نمي شود. از سوي ديگر مردم خودسرانه 
آنتي بيوتيك مصرف مي كنند. بنابراين مهم اين است 
داروهاي اساسي در چارچوب و زمان درست مصرف 
ش��وند و داروهاي آنتي بيوتيك كه عوارضي همچون 
مقاومت به درمان را س��بب مي ش��وند با نظر پزشك 

مصرف شده و از مصرف خودسرانه اجتناب شود. 
 الناز ذوقي، سرپرست امور خدمات بستري و سرپايي 
سازمان غذا و دارو هم با تأكيد بر اينكه مصرف برخي 
داروها از جمله داروهاي ديابت در ايران پايين است، 
مي افزايد: » بي اطلاعي افراد از ابتلا به بيماري ديابت، 
كم توجهي بيماران شناسايي ش��ده به درمانش��ان و 
مراجعه نكردن به پزش��ك و مصرف نكردن دارو هاي 
اين حوزه، از جمله مواردي است كه موجب پايين بودن 

مصرف اين دسته از دارو ها در ايران است.«

وي با اشاره به مصرف بي رويه دارو هاي آنتي بيوتيك 
هم مي گويد: » مصرف و تجويز دارو هاي آنتي بيوتيك 
در ايران منطقي نيست و بنا بر اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، بيش از سه برابر ميانگين مصرف جهاني است، 

كه عواقب متعددي در پي خواهد داشت.«
به گفته سرپرس��ت امور خدمات بس��تري و سرپايي 
س��ازمان غ��ذا و دارو گف��ت: مص��رف غي��ر منطقي 
آنتي بيوتيك ها، موجب افزايش غير ضروري هزينه هاي 
درمان، افزايش ع��وارض جانبي، تداخ��لات دارويي 
و از هم��ه مهم تر ب��روز ميكرو ارگانيس��م هاي مقاوم 
مي ش��ود  و در نهايت، منجر به مقاومت بيمار در برابر 

آنتي بيوتيك ها خواهد شد. 
 منطقيس�ازيمصرفباكم�كراهنماهاي

بالينيواستانداردها
به نظر مي رسد فرهنگ س��ازي ميان مردم و از آنها 
مهم تر در بين پزشكاني كه براي همين مردم نسخه 
مي پيچن��د، مهم ترين راهكار ب��راي منطقي كردن 
تجويز و مصرف داروس��ت. همچن��ان كه گنجاندن 
واحدي درس��ي براي منطقي كردن مص��رف دارو 
مي تواند اقدام مثبتي در اين زمينه باش��د. علاوه بر 
اين، راهنماهاي باليني ه��م مي تواند گام مؤثري در 
مديريت فضاي منطقي س��ازي مصرف دارو باش��د. 
معاون درمان وزارت بهداش��ت با اش��اره به اهميت 
نوش��تن اس��تانداردها و راهنماهاي بالين��ي و الزام 
به استفاده از اس��تانداردها  تأكيد مي كند: » تدوين 
استاندارد در اين دوره به عنوان يك ركورد محسوب 
مي ش��ود. تاكنون نزديك به هزارو500 استاندارد و 
راهنماي باليني نوشته شده كه 570 مورد آن در اين 

دوره تدوين و ابلاغ شده اند.«
به گفته وي الزام به اس��تفاده از اين دس��تورالعمل ها 
مورد تأكيد بوده و همگي بايد ب��ه اجراي آنها پايبند 
باشند. اين دستورالعمل ها با كمك انجمن هاي مختلف 
پزشكي، اعضاي بوردهاي تخصصي و افراد صاحب نظر 

و متخصص تدوين و به محيط ابلاغ شده اند. 

المپيادي ها پاسوز امتحان نهايی شدند
رئيسباشگاهدانشپژوهانجواندرگفتوگوبا»جوان«:
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تتلو در زندان تنبيه شد
س�خنگويقوهقضائي�هجدیدترینجزئي�اتپروندههايمطرح

قضایيراتشریحكرد.
اصغر جهانگير، س��خنگوي قوه قضائيه درباره آخرين وضعيت پرونده 
اميرحسين مقصودلو )تتلو( به ايسنا گفت: نامبرده دو پرونده مطروح 
دارد. يكي مربوط به توهين به مقدس��ات است كه به تحمل پنج سال 
حبس تعزيري به عنوان مجازات اصلي محكوم شده و با فرجام خواهي 
پرونده در تيرماه به ديوان عالي ارس��ال ش��ده و اكنون در ديوان عالي 
مفتوح اس��ت.  وي افزود: پرونده ديگر مربوط به تش��ويق به فس��اد و 
فحشا است كه به 10  سال حبس محكوم ش��د. رأي بدوي در دادگاه 
تجديدنظر تأييد شد و پرونده جهت اجراي حكم به اجراي احكام ارسال 
شده است.  وي ادامه داد: نامبرده در زندان است. شايعاتي مطرح است 
كه تسهيلاتي به او داده شده يا مي شود كه درست نيست. زندان نه تنها 
تس��هيلاتي خلاف قانون به او نداده و از آن بهره مند نشده، بلكه وي به 

دليل رفتار خلاف قانون مشمول تنبيهات انضباطي شده است. 
سخنگوي قوه قضائيه در پاسخ به اين سؤال كه موضوع شكايت از رئيس 
سازمان غذا و دارو چه بوده كه به دو ماه حبس محكوم شده است، گفت: 
رويه دستگاه قضايي اين اس��ت كه پيش از قطعي شدن احكام، آن را 
اطلاع رساني نكند. ممكن است با توجه به اينكه افراد در مرحله بدوي 
به رأي صادر شده اعتراض مي كنند ولو اينكه محكوم شده باشند، اين 
امكان وجود دارد  در مرحله تجديد نظر تبرئه ش��وند، بنابراين ما بايد 
رعايت كنيم كه به حقوق افراد پيش از قطعي شدن رأي خدشه اي وارد 
نشود.  وي در ادامه گفت: از س��وي رئيس مركز بهبود محيط كسب و 
كار عليه مسئولان وقت دانشگاه علوم پزشكي شكايتي تقديم دادسراي 
تهران ش��د كه كيفرخواس��تي مردادماه عليه نامبرده مبني بر نقض 
حكم مقرر در تبصره چهار ماده 7 اصلاحي قانون اجراي سياست كلي 
اصل 44 قانون اساسي صادر و به دادگاه ارس��ال شد. در دادگاه حكم 
محكوميت اوليه صادر شده است كه براي مابقي افراد مطرح در پرونده 
قرار منع تعقيب صادر شده است.  وي افزود: در خصوص فرد نامبرده با 
توجه به تقاضاي تجديد نظر، پرونده او به دادگاه تجديد نظر ارسال شده 

و نتيجه رسيدگي دادگاه در وقت خود اطلاع رساني خواهد شد.

محمدمهدیپورعرب|  ایرنا


